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C z a s o p is m o  T e c h n ic z n e

S  P R  A W O  Z D A N I E

l P I E R W S Z E G O  Z J A Z D U  T E C H N I K Ö W  P O L S K f C H
w dniach 8, 9, 10 wrzesnia 1882 r. w Krakowie odbytego.

(kk)rzyznac trzeba, ze Komitet zjazdowy doznal przy- 
o jemnego rozczarovvania, gdy zobaczyl, o ile si$ 

w swych obliczeniach pomylil. PoczqJkowo bowiem, 
zgtoszenia kolegöw zamiejscowych szly nadzwyczaj le- 
niwo, lecz im blizszym byl termin zjazdu, tem te zglo- 
szenia stawaly si^ liczniejsze i ogölem cyfra uczestniköw 
wzrosla do powaznej liczby 320. Jezeli si^ rozwazy, ze 
pod jesien technicy trudniacy si^ prywatna praktyk^, cu- 
krownicy, gorzelnicy itp. ’od swych zaj^c oddalic si^ nie 
moga, to przyznac trzeba, ze udzial w owym pierwszym 
zjezdzie byl stosunkowo bardzo licznym, i swiadczyl, jak 
dobr^ i zbawienn^ byla mysl zwolania zjazdu. Z liczby 
3ao uczestniköw przypada w przyblizeniu na Kongresöwkq 
120, na Prowincye zabrane io, na zabör pruski 3o, na 
Galicy i 8o, na K rakow  70, zas 1 o z röznych krajöw.

D zieii ?  w rz e s n ia  1 8 8 2 .
Nalezy sicj Komitetowi zjazdowemu uznanie, iz 

przed rozpoczijciem urz^dowych czynnosci, staral si^ 
uiatwic przybylym  zapoznanie si§ w zajem ne, przez 
urz^dzenie towarzyskiego zebrania w sali ogrodu Strze- 
leckiego. Przyczynilo si<£ to niepomiernie do owego 
serdecznego tonu jaki spostrzedz mozna bylo we wszyst
kich czynnosciach zjazdu.

W  sali ogrodu Strzeleckiego o godzinie 7-mej 
wieczorem zebralo si^ okolo 200 uczestniköw. Czlon- 
kowie komitetu i uczestnicy miejscowi czynili, ze si^ 
tak wyrazimy honory, starajac uiatwic zapoznanie si^ 
wzajemne kolegom przybylym  z röznych stron kraju 
naszego. Omawiano pojedyncze punkty program u, u- 
dzielano sobie wzajemnie spostrzezen, porozumiewano 
si§ w rozmaitych sprawach a wesola pogadanka prze- 
ci^gta si§ az do jedenastej wieczorem.

D z ie n  8  w rz e s n ia  1 8 8 2 .

P o s i e d z e n i e  p i e r w s z e .
Punktualnie, jak program oznaczal, o godzinie 

wpöl do 1 1  -tej rano zapelnila si§ szczelnie sala Rady

miejskiej uczestnikami Zjazdu. Punktualnie tez o tej 
godzinie wszedl do sali Prezydent miasta Krakowa 
dr. F erd vn a n d  W eigel, wiceprezydent Stefan M uc\- 
kowski i prezes Komitetu zjazdowego dr. P a w el B r\e-  
\ihski, ktöremu przypadlo w  udziale zagajenie Zjazdu. 
Wszedlszv na trybun§, powital najprzöd przybylych 
w goracych slowach. Zaznaczaj^c stanowisko zbiorowej 
pracy dla dobra o g ö lu , podniösl On znaczenie wiecu 
techniköw polskich. I my, möwil dr. B r\e\inski, zgro- 
madzilismy si§ licznie, jako na synöw matki, lezacej 
w letargu . przystalo. W yrw ac ja z tego letargu na- 
szym celem i zadaniem zywota calego. A  praca ku 
ternu ma dwa kierunki: jeden, to praca nad podnie- 
sieniem ducha , a drugi: praca nad uszlachetnieniem 
materyi. Nam si$ dostala w udziale praca w  drugim 
kierunku. Dalej zaznaczyl m öw ca, jak zwolna praca 
technika wywalcza sobie coraz wi^ksze uznanie i skre- 
slil obraz jej znaczenia przed laty niedawnemi i vv obe- 
cnej chwili. Wyj^tkowe polozenie nasze polityczne 
sprawia, powiedzial dr. B r\e\ih sk i, iz rozdzieleni, ksztal- 
cimy si<j jako technicy na röznych gruntach. T o  tez po 
obecnym wiecu, ktöry jest pierwszym, nie mozna spo- 
dziewac sitj wielkich rezultatöw naukowych. Idzie tu 
wi^cej o zapoznanie si§, obliczenie si<j z silami i nabranie 
otuchy do dalszej pracy. Dzis polozymy kamien w§- 
gielny pod budynek, ktöry na chwal§ i pozytek narodu, 
powoli, lecz wytrwale wzniesc zamierzamy. W  koncu, 
imieniem Komitetu wyrazil dr. B r\e\in ski podzieko- 
wanie wszystkim ktörzy si^ przyczynili do uswietnienia 
Zjazdu a przedewszystkiem Reprezentacyi m. Krakowa.

Nast^pnie zabral glos prezydent dr. W eigel, ktö
rego zgromadzeni grzmi^cemi oklaskami powitali. Prze- 
möwil w nast^pne slowa: Witam pierwsze Zgromadzenie 
Techniköw polskich, imieniem Reprezentacyi miasta 
Krakowa w tym tutaj przybytku jej narad i prac. W itam 
tem radosniej, ile ze tak liczny zjazd swiadczy wym o- 
wnie, zescie si^ przej^li gl^bok^ mysl^ tego Zjazdu i 
pozytecznoscia jego. Kto przejrzy program prac i narad
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jakie was czekaja, ten radosnie przyklasn^c musi po- 
waznemu pojmowaniu rzeczy a gorliwe zaj^cie si$ spra- 
wami niezmiernie pozytecznemi i piekacemi nada temu 
Zjazdowi cech£ wybitna. Ze zas w Polsce kazda prac^ 
zaczynamy od B og a , ja Warn bracia z Korony, W iel- 
kopolski i Rusi wolam z serca imieniem Reprezentacyi 
miasta: Szcz^sc Boze. Po tych siowach przyj^tych prze- 
ci^glemi oklaskami, zabral glos redaktor »Przegladu 
Technicznego« Feliks K uchar\ew ski z W arszaw y, i 
w siowach z serca plynacych podzifjkowal prezydentowi 
za slowa zachety, poczem w  te odezwal si^ s to w a : 
W y  koledzy z Krakowa i Lw ow a macie Tow arzystw a 
techniczne, przy wykliscie do wspölnej pracy, do roz- 
trzasania kwestyj zawodowych na publicznych zebra- 
niach, jednem slowem do korzystania ze wszystkich tak 
pot^znych srodköw, jakie daje swobodny rozwöj zycia 
spolecznego. My zvjemy zyciem jednostek , bez innej 
l^cznosci jak prywatne zebrania i pisma techniczne. T o  
tez ochoczo pospieszylismy tutaj, by zaczerpnac zapasöw 
wiedzy nagromadzonych przez W as i przysluchac sie 
W aszym  obradom. W ybaczcie , ze jako nowicyusze 
w zyciu publicznem, mniejszy stosunkowo w nich udzial 
brac b^dziemy.

Wiceprezes Komitetu zjazdowego K a rol Zarem ba , 
przedstawia imieniem tegoz regulamin Z ja z d u , ktöry 
przyj^to en bloc. Przez aklamacye wybrano prezydyum 
Zjazdu przez Komitet przedstawione, a mianowicie:

P r e z e s e m :
Romana barona Goslkowskiego, ze Lw owa. 

W i c e p r e z e s a m i :
J6 \e fa  Spornego, inzyn. z W arszawy.
Napoleona Urbanowskiego, inzyn. z Poznania.
M acieja M orac\ewslciego, radc§ bud. ze Lwowa.

S e k r e t a r z a m i :
Paivla S tw iertn ie ,'inzyn. ze Lw owa.
M iec\ysla w a  Dabrorvskiego , inzyn. z Krakowa.
S\c\$snego Zarem be, budown. z Krakowa.

W ybrane prezydyum zajmuje swe miejsca, a baron 
Gostkon’ski w krötkiej przemowie dzicjkuje za wybör 
i oglasza »pierwszy Zjazd techn. polskich« za otwarty, 
poczem sekretarz Zarem ba odczytuje telegramy i pisma 
nadeslane do Komitetu, z ktorych wymieniamv :

Technicy \ P locka: Nie rnogac przybyc, przesy- 
lam y kolegom pozdrowienie braterskie i zyczenia, aby 
Zjazd ich przyniösl oblite plony dla kraju i nauki. 
Pan Cegielski z Poznania: Przybyc nie mog£, przesy- 
lam zyczenie powodzenia i pozdrowienie braterskie 
polskim technikom. Stow arzyszenie techniköw z Mit- 
w e id y : Pozdrowienie, zyczenia serdeczne, wszelkiego 
powodzenia. Nadto nadeslali telegramy: Heppe, inzyn. 
ze L w o w a ,  urzednicy starostwa w Samborze i wielu 
techniköw z röznych stron Polski.

Z porzadku dziennego nast^puje odczyt architekta

Slaw om ira O dr^yw olskiego , o Zamku na W aw elu, przy- 
czem rozdano uczestnikom Zjazdu dwie tablice rvsun- 
köw przedstawiajacych plan i facyat^ W awelu. Pan 
Odrzywolski przedstawil w bistorycznym przebiegu roz
wöj wszystkich pawilonöw i skrzydel, stanowi^cych 
calosc dzisiejszego zamku, przyczem rozebral krytycznie 
odnosz^ce si^ do tego daty bistoryczne, poröwnvwujac 
takowe ze szczegölami ornamentacyi i konstrukcyi, jakie 
sa na Zamku widöczne, a ktöre prelegent przedstawil 
w rysunkacb. Prelegent oddaje hold Matejce, ktöry do 
rozswietlenia zapatrywan na epok§ Zygmuntowska wielce 
si^ przyczynil. Do wody swoje popiera p. Odrzywolski 
inwentarzami, czyli tak zwanemi lustracyami Zamku. 
Wreszcie przedstawia pan Odrzywolski dopiero co 
przez siebie odkryte w archiwum tutejszego oddzialu 
budowniczego w Starostwie plany restauracyi W awelu, 
sporzadzone w r. i 83o przez Francis\ka Lanciego, 
z polecenia senatu Rzeczvpospolitej krakowskiej. Plany 
te maj% dzisiaj tylko wartosc historyczna.

Prezes dzi^kuje wsröd oklasköw zgromadzenia 
j prelegentowi za piekny i gruntowny odczyt a redaktor 

Kuchar\ew ski nawi^zujac do odczytu p. O dr^yw ol- 
skiego  przypomina, ze obeenie W awel rna bvc restau- 
rovvany, ze technicy galicyjscv zabrali juz glos w tej 
sprawie w ogloszonym zeszlego roku memoryale, wy- 
kazujtjc, iz jedyna drog^ dla uzyskania planöw na re- 
stauracy^ W awelu jest droga publicznej konkurenevi, 
z tego powodu wnosi nast^pujac^ rezolueye: »Pierwszy 
Zjazd Techniköw polskich uzna je zasady wypowiedziane 
w  memoryale towarzystw technicznych w Krakowie 
i L w o w ie ,  i wyraza przekonanie, iz jedyna drogij do 
uzyskania planöw na restauracya W aw elu  jest droga 
publicznej konkurenevi«. Wniosek ten przyj^to grzmia- 
cerni oklaskami, a Prezes konstatuje, iz rezolucya przy- 
j <51a jednomyslnie.

Koniec posiedzenia o godzinie i 2 T/2.

Zwiedzanie W a w e lu .

O godzinie 2-giej z poludnia udali si^ uczestnicy 
Zjazdu na W awel, .celem zwiedzenia Katedry i Zamku 
krölewskiego. Po katedrze oprowadzal gosci prof. Wla- 
dyslaip la is\czkiew ic\ , ktöry z wlasciwq. sobie swad%, 
znajomoscia rzeczy i znanq. uprzejmosci^ objasnial wszel- 
kie szczegöly. Skarbiec pokazywal X. kanonik Polkon’ski, 
ktöry powitai zwiedzaj^cych rzewnenti i serdecznemi 
slowami, a nadto obdarzyl kazdego rycina przedstawia- 
jaca skarbiec. Po zwiedzeniu groböw krölewskich udano 
si£ na krölewski Z a m e k , ktöry wobec blizkiej restau
racyi szczegölna dzisiaj budzil uwag^. Tutaj obj^t prze- 
wodnictwo architekt T. P ry lih sk i , a prowadzijc kolegöw 
po tej tak drogiej sercu kazdego Polaka siedzibie nie- 
gdys krölöw Polskich, objasnial wszystkie szczegöly, 
czas powstawania pojedynczych cz^sci budowli, wn^trze
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i zewnetrze budynku, pokazywat nadto rözne kamienne 
cz^sci jakie zebral lub wydostai z ziemi, pracuj^c nad 
zdj^ciem planöw W awelu, czynionem w skutek polecenia 
Wydzialu krajowego. W  objasnieniach tych p. Prylinski 
markowal znaczna röznic^ zapatrywan swych od zapa
trywan wygloszonych przez p. Odr^ywolskiego  na przed- 
poludniowem pusiedzeniu Zjazdu.

Drugie posiedzenie.
Jak program nakazyw al, o godzinie 4-tej przy- 

stqpiono znowu do dalszej pracy.
W  wypelnieniu pierwszego punktu porzadku dzien- 

nego zabiera gios inzyn. Paw el S lw iertn ia , i w tresciwem 
przemöwieniu motywuje potrzeby, dijzenia do utwo- 
rzenia tvlko jednej sredniej szkoly, ktörabv przygo- 
towywala zaröwno do uniwersytetu jak i politechniki. 
Technik powolany do utorowania drogi zdobyczom 
cywilizacyi, ma do spelnienia jedno z najtrudniejszych 
zadan ludzkosci; musimy zatem zadac od niego, by byl 
nalezycie przysposobiony do zycia obywatelskiego, bo 
ono jest jedno z glöwnych zdobyczy wolnosci. Do zycia 
obywatelskiego, do ogölnego wyksztalcenia, przyczyniaja 
si^ przedewszvstkiem szkoly srednie, do zawodowego 
politechniki i uniwersytety. Nast^pnie kresli pocz^tek 
szköl realnych , b^d^cych utworem niemieckiej sekty 
pietystöw, ktöra wiedz^c, ze kto ma szkoly, ten ma 
przyszlosc, pocz^la propagowac swoje zasady, iz prze- 
szlosc ludzka winna byc uwazan^ za mite wspomnienie 
i nie wi^cej, a swiat idealöw i pojjc  abstrakcyjnych o 
tyle ma dla czlowicka wartosci, o ile one mogtj ulatwic 
jego egzvstency^. Do tego celu nadawalo si^ najlepiej 
piel^gnowanie szkol realnych, ktöre byly  wlasciwie szko- 
lami przem yslowem i, w ktörych kultywowano prze
waznie wprawij mechaniczmp Z post^pem nauk techni
cznych, szkoly te ulegaly zasadniczej zmianie. Wpro- 
wadzono do nich naukj jezyköw nowozytnych i nadano 
organizacy^ szkol gimnazyalnych, przez co utworzono 
dwa kierunki ksztalcenia, mianowicie jeden humanitarny, 
drugi realny, czyli przyjijto gimnazyum jako szkoly 
przygotowaweze do uniwersytetöw a szkolij realna dla 
politechniki. Przez ten dualizm szköl wytw orzyl siij 
dualizm w zyciu spolecznem. Technik zostat w ten spo
söb przez przedwezesny podzial nauk izolowany, a nie 
czuj^c pröcz naukowego interesu zadnej innej scislej 
czynnosci z adeptami nauk humanistycznych, z trudno- 
scitp zdobywal sobie röwnouprawnienie wzgl^dem innych 
zavvodöw naukowych, humanitarne wyksztalcenie te- 
chnika, polegaj^ce tylko na znajomosci jezyköw nowo
zytnych, okazalo si§ niedostateczne juz z tego powodu, 
ze bez znajomosci jezyköw klasycznvch, trudno znalesc 
klucz do skarbca, vv ktörvm przechowaly sie zdobyeze 
duchowe dwöch pot^znych i slawnych narodöw Rzy- 
mian i Greköw.

Referent wykazuje dalej falszywosc zdania zwo-

lenniköw szköl realnych, ktörzy twierdza, iz: niepotrzeba 
s i j  uczyc jezyköw starozytnych, gdy przy znajomosci 
jezvköw nowozvtnych mozna si§ wszystkiego dowiedziec, 
co inteligentny czlowiek wiedziec powinien, a przedsta- 
wiajac szkodliwosc dwoistego systemu szköl srednich, 
wykazuje, ze technik winien posiadac to samo wy- 
ksztalcenie humanitarne, co ludzie innych zawodöw'. 
Najprzöd trzeba ksztalcic charaktery, a potern dopiero 
lekarzy, prawniköw, inzynieröw itd. Szkoly realne nie 
wvrabiaj^ tych zalet i przymiotöw jakie technik posiadac 
winien, by mögt röwno z innemi ludzmi zawodowemi 
sluzyc spoleczenstwu w sprawach publicznych , a pöki 
w tych sprawach technik nie zajmie wybitnego stano- 
wiska, dotijd bedzie i jego stanowisko w spoleczenstwie 
zawsze podrz^dnem. Przechodz^c po szczegöle organi- 
zaev^ gimnazyöw i szköl realnych, wskazuje na ich 
wadliwosc jako szköl ksztalc^cych jednostronnie, w y
kazuje potrzebj znajomosci rysunköw, nauk matema- 
tycznych i przyrodniczych, geometryi wykreslnej dla 
kazdego zawodu, i przedstawia, jak falszywq, jest z^dac 
od umystu dziesi^cioletniego dziecka, by sobie zawöd 
przyszly wybieralo. Kiedy si§ ocknie i porachuje ze 
swemi s i la m i, odwröt utrudniony. Wskazuje dalej na 
przyklady F ran cy i ,  Wtoch, gdzie tylko jedna szkola 
srednia, i wnosi n a s U jp u j^  rezolucy^:

»Pierwszy Zjazd Techniköw polskich uznaje ko- 
nieczntj potrzeby reformy szköl srednich w tym kierunku, 
aby zamiast obeenie istniej^cych szköl gimnazyalnych 
i realnych , wspölna szkola jako przygotowaweza do 
studyöw uniwersyteckich i technicznych zaprowadzonq. 
zostala c.

W  dyskusyi, inzyn. Raciborski popiera w yw ody 
referenta, wskazuj^c gtöwnie na bl^dnq. organizacy?, 
ktöra kaze nierozwini^temu umysiowi dziecka obierac 
zawöd na cate zycie. Prof. D^hvihski sprzeeiwia siij 
twierdzeniom referenta, jakoby na podstawie nauki 
j jzyköw  nowozytnych w polaczeniu z naukami mate- 
matycznemi, jak to ma na celu organizacya szköl re
alnych, nie mozna bylo dac eleworn tej szkoly w y 
ksztalcenia röwnorz^dnego z wyksztalceniem elewöw 
szköl gimnazyalnych. Jestto wprawdzie ogölnie rozpo- 
wszechnione u nas mniemanie, ale mniemaniu temu 
nie sluzy za podstawe praktyka. My w Galicyi nie maray 
wlasciwych szköl realnych, s^ to tylko gimnazya, ktö- 
rynt odjjto nuukj j jzyköw  klasycznych a dodano na- 
tomiast nauk$ rysunköw i geometryi wykreslnej o j<j- 
zvkach nowozytnych: o angielskim i francuzkim za- 
pomniano tarn na dobre. Nie mozemy wiec o tem mö- 
wic, ze szkoly realne nie sa odpowiednie, bo nam brak 
dat ktöreby to twierdzenie poparly. Jedna wspölna 
szkola, jest moze idealem, ale idealem w naszych sto- 
sunkach niedoscignionym. B y  jednak zaradzic zlemu, 
ktöre wszyscy czuja, proponuje mowca, by realna szkoly 
zröwnac z gimnazyum najprzöd co do liezby lat, wpro-
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wadzic nauk^ j^zyköw nowozytnych a mianowicie j^zyka 
francuzkiego przez cale osm lat, zas angielskiego przez 
4 ostatnie, oraz dodac propedentyk^ filozoficzna. Gim- 
nazyum zas nalezaloby uzupelnic o tyle, by wprowadzic 
nauk§ rysunköw a w latach wyzszych nauk§ geometryi 
wykreslnej. Po ukonczeniu zas ,  abituryentom mialby 
byc wst^p otwartym tak na politechnika jak i na uni- 
wersytet. Odpowiednio do tych wyw odöw wnosi nast^- 
pujqca rozolucy^:

»Zatrzymuje si§ dw’a rodzaje szkol srednich —  
röwna si§ je co do liczby lat; jedna ma byc opartq na 
podstawie j^zyköw klasycznych druga j^zyköw nowo
zytnych. Arbituryentom obydwöch szkol stoi otworem 
wst^p tak na uniwersytet jak i politechnika«.

Nastijpnie przemawia inzynier Urbanowski, ktöry 
wsröd oklasköw motywuje krötko lecz dosadnie nast§- 
pujqca rezolucy^: »W yklady w szkolach winny sie od- 
bywac w j^zyku ojczystym, gdyz wyklady w j^zykach 
obcych wplyw ac mogq jedynie na spaczenie umyslu 
dziecinnego«.

Inzynier Kac\m arski zgadza si$ na wyw ody re- 
ferenta , lecz widzi pewnq niekonsekwnency^ mi^dzy 
jego wywodami a uczynionq rezolucyq. Z wywodöw 
bowiem pana Stiviertni w y n ik a , iz owa jedna zqdana 
w  rezolucyi. szkola ma byc szkoiq opartq na podstawie 
klasycznej, tymczasem rezolucya milczy o tem zupelnie; 
zqda jednej szkoly a nie powiada jakiej. Jezeli rezolu
cya ma miec praktyczne znaczenie, to musimy wyraznie 
powiedziec jakiej szkoly zqdamy i wnosi nast^pnie po- 
prawke: »Utworzona szkola srednia ma byc gimnazyum 
klasyczne odpowiednio zorganizowane i dopelnione«.

W  dalszym ciqgu dr. B r\e\ihski oswiadcza si$ 
przeciw nauce j^zyköw klasycznych, przynajmniej w tej 
formie w jakiej je dzisiaj uczniom podajq; inzyn. Bole- 
choipski popiera w yw ody referenta, a inz. W awrykie- 
ivic\  zqda odeslania sprawy calej do komisyi, ktöraby 
na nast^pnym zjezdzie odpowiedni referat przedstawila. 
Inzyn. Kosinski odpiera twierdzenia dr. Dziwinskiego, 
jakoby braklo dat i pröb o ile szkoly realne sq odpo- 
wiednie, powolujqc si^ na przyklady innych krajöw'. 
Przedstawia dalej, ze wöwczas dopiero technicy zdob^dq 
przynalezne sobie stanowisko, gdy podstawa dla ogölnego 
wyksztalcenia, jakq jest bezsprzecznie szkola srednia, 
bedzie dla wszystkich zawodöw jednq i tq samq. Inzyn. 
Grabski oswiadcza si§ za szkolami, w  ktörychby w pier- 
wszych 4 latach udzielano nauki wspölnie a rozdzial 
na realne i gimnazyum nastijpowal dopiero w klasach 
wyzszych. Po odpowiedzi sprawozdawcy, ktöry glöwnie 
zbijal w yw ody dr. Dziwinskiego, przystqpiono do gloso- 
wania, przyczem znacznq wi^kszosciq przyj<jto rezolucyq 
referenta, a jednoglosnie rezolucyq pana Urbanoivskiego.

W  mysl punktu 2-giego programu zabiera glos 
architekt K a ro l Zarem ba, by zagaic dyskusy§ o orga- 
nizacyi szkol politechnicznych.

Z obszernego sprawozdania wyjm ujem y glöwniejsze 
punkty. Organizacya politechnik w zasadzie musi polegac 
we wszystkich krajach na jednej i tej samej podstawie. 
W  szczegöfach winna uwzgl^dniac panujace stosunki 
w danvm kraju —  lecz nie moze si^ zastosowywac je
dynie i wylqcznie do miary tychze; szkola techniczna 
winna swym uczniom dawac wszystko, co wspölczesna 
wiedza techniczna dac moze. My mamv jedn^ na calym 
obszarze ziem polskich politechnik^ we I.wowie, o nia 
tez dbac nam przychodzi, jak o klejnot najdrozszy. 
Politechnika ta ma trudniejsze zadanie jak jakakolwiek 
inna szkola. Gdzieindziej przemysl rozwini^ty, boga- 
ctwo wzrastajqce, tworzy i wywoluje szkoly, u nas 
gdzie kazdy nowy komin fabryczny, witamy jak ja- 
sköfk^ zapowiadajaca wiosn^, szkola politechniczna musi 
budzic i wlewac zycie , tarn gdzie martwota panuje, 
musi wydawac ludzi tak uksztalconych, by ci zyskiwali 
sobie zaufanie, i wyrugow ali zastarzaly przesad, ze 
obcy technik jest lepszym, jak technik Polak.

Jedna technika w Galicyi, majqca okolo 6 milio
nöw ludnosci winna miec byt zapewniony, tembardziej, 
ze przeciez i z innych cz^sci dawnej Polski na slucha- 
czach jej brakowac nie powinno. Lecz czemuz ta je- 
dyna politechnika polska, tak mala cieszy si§ frekwen- 
cyq, czemu liczba Polaköw na politechnikach zagrani- 
cznych przewaza liczby sluchaczy na politechnice we 
Lw ow ie?  Zdaniem referenta dwie ma to przyczyny. 
Jedna: zakorzenione przekonanie, ze po rozum zawsze 
do obcych chodzic potrzeba, i dlatego mlodziez nasza 
ch^tniej zapisuje si$ do szkol obcych jak do swoich. — 
Jest to z le , bo nietrzeba zapominac, ze kazda szkola 
wyzsza, opröcz celöw nauczania, ma jeszcze inny wznio- 
slejszy —  popychania naprzöd umiej^tnosci, a jezeli 
sami grzeszyc b^dziemy wobec niej oboj^tnosciq, to 
szkola musi si§ chylic ku upadkowi. Drugq przyczyny 
upatruje referent w niedosyc rozwini^tej organizacyi 
szkoly, niedostatecznej ilosci katedr i profesoröw. Szkola 
ta oparta na tym samym statucie, co szkola wie- 
denska, ale podezas gdy tarn np. na wydziale budo- 
wniczym jest 7 profesoröw i 1 docent, (w Berlinie na 
tym samym wydziale jest 17  profesoröw i pi^ciu pry- 
watnych docentöw) we Lw ow ie te same katedry obsa- 
dzone sq przez 3 profesoröw. Jest to ujmq i dla szkoly 
i dla nauki, bo ci ludzie, ktörym rzeczywiscie uznanie 
si$ nalezy, za sumienne wykonywanie obowiqzköw 
tak uciqzliwych, obciqzeni pracq nauczania nie sq 
w stanie nie dla nauki zrobic. Na innych wydzialach 
taki sam niekorzystnv stosunek.

Jezeli si§ dalej rozwazy, ze we Lw ow ie niema 
ani akademii sztuk, ktöraby posilkowala szkoly, brak 
sposobnoüci do praktycznego uzupelnienia wiadomosci 
w szkole nabytych, jak n. p. przy budowie budynköw 
monumentalnych, to jasno zrozumiec mozna, ze szkola 
przy tych danych nie moze wypelnic tego zadania, ja-
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kie spelnic winna. Brak röwniez pracowni technologi- 
cznych , jakie przy kazdej dobrze zorganizowanej szkole 
byc winny. Zada röwniez referent, by uwzgl^dniono 
katedr^ s\tul(i polskiej. Nast^pnie wskazuje, ze drugo- 
rz^dne stanowisko, doradcze niejako, jakie technicy 
w urz^dach i innych instytucyach zajntuja, ma w tem 
przyczyn^, iz technicy zbyt ntalo zajmuje sie admini- 
stracva, bo brak im potrzebnych do tego wiadomosci, 
a wiec pewnych ustaw, statystystyki, nauki spolecznej itp. 
I to winno byc uwzgl^dnione. Konczac kilku ogöl- 
nemi pogl^dami, wnosi nast^puj^ce rezolucye: Pierwszy 
Zjazd uznaje konieczna potrzeb^ : a) »by poczynic kroki 
gdzie nalezy, izby politechnike lwowskij rozwinac przez 
odpowiednie pomnozenie katedr i sil nauczycielskich;
b) wyrazenia zyczen, by mlodziez szkolna polska swe 
zawodowe studya odbywala na politechnice w’e Lwowie.«

W  dyskusyi zabiera glos pro f. Fran ke. Zgadzaj^c 
sie z referentem w ogölnych wywodach, zaleca rezolu
cye przedstawione przez niego do przyj^cia. Pragnie 
jednak rozwinac szerzej jeden z punktöw tylko z lekka 
w referacie potr^cony. Jest to punkt dotyczacy labora- 
toryöw. W  kazdej dobrze urzadzonej politechnice win
ny byc dla wydziatöw inzynierskiego, budowniczego i 
mechanicznego pracownie. Nie ntaj^ one ntiec znacze- 
nia warsztatöw , gdzieby kazdy uczen obeznawal sie 
z uzyciem rozmaitych narz^dzi, gdvz doswiadczenie 
wykazalo, iz wartosc podobnych warsztatöw jest bardzo 
mala, lecz winny to byc laboratorya na wzör labora- 
toryöw urzadzonych dla wydzialu chemicznego. W  ta- 
kich laboratorvach winien siq obeznawac uczen z do- 
sw'iadczeniami w ytrzym alosci, spr^zystosci i t. p. m a
teryatöw, jakie mu w praktyce zastosowac przychodza. 
A  doswiadczenia to trudne i mozolne i jakzez potent 
ktos w zyciu praktycznem z nienti si^ upora, gdy mu 
szkola do tego nie da podstaw. Dawna zasada wspöl- 
czynniköw ryczaltowych juz minela bezpowrotnie. Dzi
siaj kazdv technik chc^cy przedsi^wzi^sc wiqksze zada
nie, musi sant badac m ateryal,  jaki mu miejscowe 
warunki lub zadania nastreczajq, a badania te mogij 
si^ odbyw'ac tylko za pontocq, licznych umyslnie w tym 
celu zbudowanych przyrzijdöw, z ktöremi si^ potrzeba 
umiej^tnie obchodzic. Takie przyrzqdy winny si<j znaj- 
dowac w laboratoryach politechnicznych, i z nienti 
kazdy technik dobrze poznajomic sie winien. Anglicy, 
ktörzy jak wiadomo celujij, w wyzyskaniu dla praktyki 
wszelkich zasad teorvi, w swych szkoiach technicznych 
dawno juz podobne laboratorya zaprowadzili. Möwca 
opisuje dalej urzadzenie podobnego laboratoryum rza- 
dowego przyl^czonego do uniwersytetu londynskiego; 
wspomina o pracowniach przy szkoiach technicznych 
w Berlinie w Monachiunt i Wiedniu. Odnosnie do tvch 
w yw odöw, zada, by w pierwszej rezolucyi dodac w koncu 
wyrazy: ora-{ ur\ad\enie laboratoryöw technologic\- 
nych. Referent zgadza si^ na powyzszy dodatek.

Po oswiadczeniu referenta, iz zgadza si$ z po- 
prawkq, prof. F ran kego , zabiera tenze powtörnie glos, 
i wykazuje, iz szkola politechniczna we Lw ow ie jest nad- 
zwyczaj uboga w katedry ntajace na celu dopelnienie 
wyksztalcenia humanitarnego jakie kazdv wynosic w i
nien ze szköl srednich. Na uniwersytecie gdzie jest po- 
l^czonych kilka röznorodnych wvdzialöw, sluchacz nte- 
dycyny na przyklad, ma sposobnosc dopelnienia swego 
ogölnego wyksztalcenia przez ucz^szczanie na wyklady 
wydzialu filozoficznego. A czyz nie jest rzeczy wska- 
zana, by i technik poznat history^ powszechna, ojczy- 
st^ literature, tenrbardziej, iz n. p. dla architekta slu- 
zyc one ntusz^ za tlo do wykladöw historyi sztuki. 
U nas jednak tak siij nie dzieje, bo brak ku temu sposo- 
bnosci. Nikt z obecnvch, powiada prof. Franke, nie po- 
stawiiby tezv, iz w szkole politechnicznej winno si^ 
zapominac o tem , ze si^ jest obyw ate lem , ze opröcz 
zawodu jakientu sie oddaje, wiele jeszcze jest rzeczy 
ciekawych na swiecie, ktöre jako jednego z cztonköw 
spoleczenstw'a, winny takze i technika obchodzic. Slu- 
sznie zauwazyl referent, ze zaniedbanie wyksztalcenia 
technika w tym kierunku, jest jednynt z najwazniej- 
szych powodöw', ze technik nie zajal w naszent spo- 
leczenstwie przynaleznego mu stanowiska. Technik 
u nas zantalo czuje si^ obywatelem, zanadto jest skupio- 
nynt w swoim specyalnvm fachu. Trafne to przentö- 
wienie konczy szanovvny profesor postavvieniem nast§- 
pujacej rezolucyi: »Pierwszy Zjazd techniköw' polskich, 
wyraza przekonanie, ze dla rozwoju szkoly politechni
cznej we Lw'ow'ie nieodzowna jest potrzeb^ ustanowie- 
nie wiecej Katedr dla przedmiotöw humanistycznych.» 
Inzynier SUviertnia nawi^zujac do uwag poprzednich 
ntowcöw wskazuje, ze szkola politechniczna winna 
przyspasabiac pracowniköw do tych dzialöw prac, ktö
re w  danynt kraju stanowia glöwna podstawq. Nasza 
szkola politechniczna obejmuje wydzialy  architektoni- 
czny, ntechaniczny, inzynierski i chenticzny, ale dla- 
czegöz w kraju, ktöry si^ zawsze i w'sz^dzie zwie rol- 
niczym, nie ma wydzialu rolniczo-lesnego. Manty wpra- 
wdzie szkoly rolnicze i lesne, ale nie s^ one tem, co 
rozuntienty pod akadenti^. Wszystkie te szkoly wynta- 
gaj^ znacznych ofiar nrateryalnych, a niedostateczne 
ich uposazenie jest powodent, ze ich rozwöj nadzwy- 
czaj powoli postepuje. Przy istniejqcej juz szkole poli
technicznej, sq, juz i gabinety, pracownie i sily, z ktö- 
rychby nowo utworzony wydzial rnögl korzystac. W  in
nych bogatszych krajach tak si^ praktykuje, dlaczegöz 
by u nas, ktörzy daleko mniej manty srodköw niate- 
ryalnych udac sie to nie moglo. W  koncu wnosi na- 
st^pujaca re z o lu c y i : »Pierwszy Zjazd techniköw polskich 
wyraza przekonanie, iz lezy w interesie kraju zapro- 
wadzenie wydzialu agronomiczno-lesnego przy szkoiach 
politechnicznych.«

Wiceprezes Urbanowski uwaza popraw'k^ prof.
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Frankego tvcz^ca laboratoryöw za zbytecznq, gdyz mie- 
sci siq: ona w rezolucyi vvniesionej przez referenta. 
Oswiadcza si^ röwniez przeciw drugiej rezolucyi z<jda- 
jacej zaprowadzenia katedr przedmiotöw humanistycz- 
nych , gdyz obawia sie, izby sie wöwczas politechnika 
przemienila w kompletny uniwersytet. Dalej wykazuje, 
iz agronomia a technika to zupelnie dwie rözne rzeczy 
i na przykladach okazuje niepraktycznosc tego pomy- 
slu. Po glosach prof. Fran kego , ktöry odpiera zarzuty 
p. Urbanowskiego, inz. Id\ikow skiego , ktöry jest prze- 
ciwny zaprowadzeniu katedr dla nauk humanistycznych, 
inz. C^ernego, polemizujacego z rezolucya p. Stwiertni, 
jzabiera glos referent, a przvjmujac rezolucye wniesione 
przez prof. F rankego , przemawia przeciw rezolucyi 
p. Stwiertni. W  glosowaiu przyj^to jednoglosnie pierwsza 
rezolucyi referenta wraz z poprawk^ o zaprowadzenie 
laboratoryöw, przewazna zas wiekszosci^ przyj^to rezo
lucye druga. Rezolucye prof. Frankego  i Stwiertni od- 
rzucono. Prezes zamyka posiedzenie o godzinie j 1/ .̂

W sp ö ln a  wieezerza.
O godzinie ösmej w wspaniale przybranej sali I. 

pi^tra Sukiennic, znanej czvtelnikom z balu podczas 
bytnosci Cesarza Austryackiego w roku 1880 zasiadlo 
przeszlo 3oo uczestniköw zjazdu przy w pozdluz trzema 
rz^dami ustawionvch stolach. Przy honorowvm stole 
usiedli prezydent miasta dr. W eigel, wiceprezydent St. 
M uc\kow ski, prezydyum zjazdu, oraz powazniejsi go- 
scie i przedstawiciele dziennikarstwa miejscowego. Gdv 
nadeszla pora wznoszenia toastöw, zabral glos prezes 
Zjazdu R. Gostkowski i mniej vviecej w te przemöwil 
s lo w a : Zebralismy sie ze wszystkich dzielnic dawnej 
Polski, by wspölnie pomöwic o naszych naj wazniejszych 
sprawach, by sobie uscisn^c bratniq. dlon i zaczerpnac 
otuchy do dalszej pracy. Zebralismy si$ w tej prowin- 
cyi Polski, ktöra jedvnie swobodnie oddychac moze, a 
to dzieki dobrotliwym rzadom dostojnego monarchy 
cesarza Franciszka Jözefa I. Powodowani uczuciem 
wdzi^cznosci wzniesmy okrzyk : »Niech zyje Najjasniej- 
szy Pan nasz, cesarz Franciszek Jözef I.«

Zgromadzeni powtörzyli trzechkrotnie ten okrzyk 
i wysluchali stojac hymnu ludowego, zaintonowanego 
przez muzyk^.

Drugi z kolei przemöwil prezydent dr. Weigel, 
zwracajac uwag§ na znaczenie ogölne zjazdöw ; przy- 
pomnial rok 18 7 1 ,  kiedy na wiecu we Lw ow ie  podali 
sobie braterskie dlonie Mazur, Rusin, Wielkopolanin i 
Szlazak, a toz samo powtörzylo si$ podczas przyjecia 
s^dziwego nestora naszych pisarzy w Krakowie w roku 
187g. Przechodzac do znaczenia obecnego zjazdu rzeki 
szanowny Prezydent: Oby dzisiejszy zjazd byl drogo- 
skazem, a plony jego zach^ta dla zjazdöw przyszlvch. 
Jest on objawem lacznosci narodowej, dowodem, ze na 
kazdem polu zycia naszego odbywa sie z yw y  ruch, ze

postijpujemy naprzöd. W  lacznosci nasza sila, a jaka 
sila, wiecie, bo technicy niekoniecznie sil<g mierz^ na 
ilosc k o n i, ale mierzyc j^ umieja i sercem. Zakoriczyl 
toastem na pomvslnosc prac I-go Zjazdu techniköw 
polskich. S low a te po ktörych muzyka zagrala mazurka 
Dabrowskiego w vw olaly  burz^ oklasköw i okrzyköw.

Nie male wrazenie sprawily slowa wiceprezesa 
Spornego  z W arszaw y, jednego z najpopularniejszych 
techniköw polskich, zasluzonego na polu pismiennictwa 
technicznego i praktyki technicznej. —  »Serce mi drzv, 
boj<j sie, by mi uczuciem wezbrana piers nie p^kla, 
rzeki on, a w iecie dlaczego ? bo marn wniesc toast K ra 
kowa, tego K rakow a, ktöry kochamy nad wszystko. 
W y, co zyjecie na tej ziemi, nie wiecie, co to znaczy 
widziec wyl^cznie swoje twarze, piosluchac tetna serc 
bijacych dla swoich. Dzi^kujac warn za przyjecie go- 
scinne, wznosz§ toast na pomvslnosc miasta i jego 
mieszkancöw. Dalej baron Gostkowski wzniösl wierszem 
toast na czesc prezydenta miasta, a wszyscy pospieszyli, 
by tracic sie kielichem z czcigodnym prezydentem.

Nastepnie wniösl toast wiceprezes Urbanowski 
z Poznania na czesc prezesa Zjazdu barona Gostko- 
wskiego w  tych slowach :

Panowie, Prezes naszego zjazdu postawil zasad^, 
ze zadaniem naszem jest budowac, a nie rujnowac. J e 
zeli kto, to m y na kresach zrozumielismy i zrozumiemv 
waznosc tej zasady. T o  tez budujemy, zatykamy szcze- 
liny, ktöre pod naszemi stopami siij robia —  podpieramy 
walactj si^ budowy, aby gdy czas tyle pozadany naszego 
polaczenia nastapi —- budowla ta od zachodu byla do 
naszego, co daj Boze, wspölnego zamieszkania sposobna.

Wsröd tej pracy naszej przychodzi do nas pr^d 
elektryczny, ktöry trafia prosto w  nasze serca —  i sta- 
wiamy si$ tu ,  by wspölna a bratni^ dolaczvc i nasza 
cegielk^ do ogölnej budowy.

Lecz ktöz by l owym inicyatorem Zjazdu? Oto 
L w o w !  od kogo pochodzi öw pr^d elektryczny, otöz 
od br. Gostkowskiego prezesa tamtejszego Tow arzy-  
stwa politechn. On nam w jutrzejszym wvkladzie przed- 
stawi szereg odkryc i zdobyczy techniki. Nie terytory- 
alnych zdobyczy, nie tych co burz^, lecz tych co buduja.

On dalej w wypowiedzianej co tylko mowie dal 
nam przyk lad , jak technik powinien umiec polaczyc 
poezyi z proza mechaniki. Na niego nakoniec wlozy- 
lismy ciezar przewodnictwa, ktöry to ci^zar p. Gost
kowski z tak^ godnosci^, bezparcyalnosciq. i trudem 
dzwiga. Wnosz^ toast na czesc br. Gostkowskiego, ja
ko inicyatora Zjazdu, wzoru technika i naszego kocha- 
nego prezesa! Niech zyje!

P. K uchar\ew ski z W arszaw y wniösl toast na 
czesc tych, co pierwsi budzili mi^dzy technikami pol- 
skimi ruch umyslowy. Raciborski ze Lw ow a w pef- 
nej zapalu przemow'ie w'skazal prace, jakie ma technik 
vv naszym kraju i pil na pomyslne spelnienie si(g tychze.



io3

W  koncu przemöwil wiceprezes M orac\ew ski ze Lw ow a 
w  tych mniej wi^cej s low ach :

»Nikt zapewne nie bedzie twierdzil, aby Zjazd nasz 
byt najwyzszym areopagiem orzekajqcym w sprawach, 
ktöre postawil na porzadku dziennym. T rz y  cesarstwa 
niezmienia swych ustaw szkolnych, ani tez konserwowac 
nie beda starozytnych zabytköw wedlug re'zolucyi Zjazdu, 
nie w tym tez kierunku szukac nalezy jego celu i owo- 
cöw. Jezeli jednak przvwiazuje sie pewnq wag^ do wy- 
miany mysli kilkuset m^zöw fachowych w sprawach 
im jak najszczegolowiej znanych, jezeli uznaje si§ Zjazd 
jako wyraz obudzenia pewnej samowiedzy i poczucia 
sily w kolach technicznych, jako pozadanq sposobnosc 
zblizenia si^ wzajemnego i powitania rodaköw kolegöw 
cieplem sercem i przychylnq dlonia, to Zjazd wielkie 
ma znaczenie. A by  jednak wynik ten osi^gnqc, aby 
mödz kiedys wyrazic si<j o pierwszym zjezdzie slowami 
owego marszalka francuskiego, ktöry zapytany o swych 
przodköw odrzekl: «ja przodköw nie potrzebuj^, bo 
ja sam jestem moirn antenatem«, to przedewszystkiem 
potrzeba nam solidarnosci, jednosci i zgody. Kazdy zy- 
czy sobie zazwyczaj tego, czego najszczerzej pragnie, 
najbardziej potrzebuje, a staropolski zwyczaj wnoszenia 
przy kazdej sposobnosci toastu »kochajmy si$« wska- 
zuje, ze ojeom naszym braklo cz^sto owej jednosci i 
wzajemnej m ilosci, i ze brak ten dobrze uczuli. Swiad- 
czq tez o tem lapidarne a krvvawe zgloski wyryte na 
kazdej kartce historyi naszej. Mysmy si^ dose nauczyli 
a wiele zapomnieli, ale mimo to jestesmy nieodrodnymi 
synami poprzedniköw, a chocw tej mierze mozemvpewien 
wykazac post^p, to znöw znajdujemy si^ w daleko tru- 
dniejszvch stosunkach. Nie wi^c nie daje nam prawa do 
odstqpienia od starodawnej tradycyi a z goracem zveze- 
niem ostatecznego spelnienia wnosz§ toast: kochajmy si^.

Po te m , ze si^ tak wyrazimy, urzedowem zam- 
kni^ciu szeregu toastöw, wznoszono jeszcze inne, ktöre 
nie znalazly miejsca w  programowych toastach, gdzie 
przyj^to zasad^ pomijania specyalnych i osobistych to
astöw. Z tych ponad programowych toastöw wymie- 
nimy zdrowie W arszawian, Poznanczyköw i braci z nad 
Peltwi, oraz zdrowie prezesa komitetu zjazdowego dr. 
Brzezinskiego. Pod wplyw em  cieptych, serdecznych i 
patryotycznych slow möwcöw, uczestnicy zjazdu ocho- 
czo si<j bawili, wynoszqc najmilsze wspomnienia z tej 
przyjacielskiej uezty, ktöra dla kazdego pozostanie pa- 
mi^tna w zyciu chwila. Serdeczne tez otrzymali po- 
dzi^kowrania gospodarze uezty, ktörzy swq uprzejmo- 
sciq zjednali sobie serca wszystkich obecnych gosci.

D z ic n  9  w rx e s n la  1 § § 3 .
P o s i e d z e n i e  t r z e e i e .

O godzinie 8 y 4 rano Prezes otwiera posiedzenie. 
Inzynier Gebauer odczytuje nastepujqcy wniosek na- 
glqcy, poparty 40 podpisafni:

«Pierwszy Zjazd techniköw polskich uchw alit : u- 
prasza sie p. Tomasza Prylinskiego i wym aga od niego 
jako od kolegi, aby zechcial przedlozyc Zjazdowi wy- 
konana przez siebie artystyczno-architektoniczna prace 
odnoszqcq si^ do restauracyi Zamku krölewskiego na 
Wawelu.« W  odpowiedzi na ten wniosek czyta inzynier 
Em il Serkow ski list p. Prylinskiego, w ktörym tenze 
oswiadeza gotowosc uczynienia zadosyc zqdaniu zgro- 
madzonych. Wniosek powyzszy przyj^to przez aklama- 
cy§ a termin ogladania planöw, naznacza Prezes na dzien 
10 wrzesnia godzina 3 po poludniu.

Z porzadku dziennego odczytuje prof. Ro\n’adon’ - 
ski referat o organizacyi szköl przemyslowych. Referent 
zwraca uwag^ na uposledzony stan naszych rzemiosl, 
a ma glöwnie na wzgl^dzie rzemiosla budow lane: (mu- 
rarskie, ciesielskie, kamieniarskie, sztukatorskie, stolar- 
skie itp.) i stwierdza dotkliwie czuc siij dajacy brak 
zdolnych czeladniköw. Zaznacza, ze ma möwic nie tyle 
o szkolach przemyslowych wyzszych, ile raczej o szkolach 
dla czeladzi rzemieslniczej. Przeszedlszy po krötce hi- 
storye szköl podobnych i zastanowiwszy sie nad spo- 
sobami ksztalcenia czeladzi rzemieslniczej w wiekach 
srednich, wskazuje, ze dopiero w biezaevm wieku uzna- 
no potrzeb^ szköl rzemieslniczych. B y ly  one pierwia- 
stkowo utrzvmywane z prywatnveh fnnduszöw, nast^- 
pnie dopiero wladze panstwowe i miejskie pocz^iy si<j 
niemi opiekowac. W  naszym kraju brak szköl podo
bnych, i zle plynace z tego niedostatku stwierdzono 
juz niejednokrotnie. Jako droge do wyksztalcenia do- 
brych rzemieslniköw, wskazuje referent nast^pujace wy- 
tyczne: a) mlodziez rzemieslnicza winna koriczyc »szkoly 
poczqtkowe,« w nich nauczyc si^ czytac i pisac, b) chlo- 
piec praktvkujacy winien w lecie pracowac na budo- 
wlach lub w warsztacie a tem samem oswajac si^ z pra- 
ktyka, w  zimie zas ucz^szczac do szkoly »zawodowej.« 
Naszkicowaw'szy z lekka program podobnych szköl za- 
wodowych wnosi nast^pujqca rezolucy^:

»Pierwszy Zjazd techniköw polskich przekazuje 
sprawy urzadzenia szköl przemyslowych Tow arzystw u 
technicznemu we Lw ow ie  i Krakowie wr celu wygoto- 
wania dokladnego programu dla tychze i poczynienia 
odpowiednich kroköwr majqcych szkoly te wprowadzic 
w zycie.«

Inzynier Urbanowski wskazuje jaka drogq w Po- 
znahskiem ksztalca czeladz rzemieslniczq. Pozakladano 
tarn szkoly wieezorne, gdzie si^ wszyscy starzy i mlodzi 
schodzq, ucza czytac, pisac, rachowac, poznajq zasady 
rysunku i to nietylko po wi^kszych ale i po mniejszych 
miastach. Nauczajq osoby, ktöre si^ dobrowolnie tego 
podj^ly. Szkoly te w ydaly  znakomite rezuitaty. Ci, co 
sie. chea ksztalcic dalej maja juz drog? utorowana, 
W zvw a, by i w  innych dzielnicach podobnej drogi u- 
zyto. Wnosi, by do rezolucyi dodac w yrazy: i »szköl 

j  wieczornych.«
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Inzynier Sporn y  przedstawia stan rzeczy w Kon- 
gresöwce, möwi o szkolach rzemieslniczych zalozonych 
przez zarzady ko le jow e, cieszacych si^ powodzemem, 
czego dowodem odznaczenia jakie na wystawach spo- 
tkalv uczniöw tych szköf. Mowca wspomina dalej o 
szkole rzemiosl w W arszawie z wst^pnemi kursami; i 
zaznacza, ze ramy tej szkoly sa rozszerzone i ze na- 
p lyw uczacych si^ coraz wi^kszy.

Radca M orac\ew ski wnosi dodanie do rezolucyi 
proponowanej przez referentöw: «a nast^pnie przedsta- 
wienia wyniku swych prac drugiemu zjazdowi techni
köw polskich.«

Inzvnier D aroivski objasnia, ze w Drohowyzkiem 
istnieje podobna szkola rzemieslnicza z warsztatami, 
rokujaca powodzenie, a Prezes przypomina, ze okazy 
tej szkoly sa wlasnie na wystawie przemyskiej. Zarem ba 
widzi brak szkoly podm ajstrzych, tych posredniköw 
miedzv inteligencya techniczna a publicznoscia, brak 
jej zaröwno w murarce, jak w stolarstwie, malarstwie 
dekoracvjnem i modelowaniu. W yraza zvczenie, by ta 
sprawy nietylko stowarzyszenia, ale i Redakcye pism 
technicznych si^ zajmowaly. Prezes izbv inzynierskiej 
Zakr\eivski wskazuje, jak wazna role grac rnuszq. po- 
dobne szkoly w miastach prowincyonalnych.

Zabieraja jeszcze glos Grabski z Poznania, lia -  
kow ski, Sporny, M orac\ew ski. Po przemöwieniu refe- 
renta przyj^to »rezolucyi przsz niego wniesiona z po- 
prawkami« Urbanotvskiego i M orac\em skiego.

Z powodu nieobecnosci referenta w sprawie rnu- 
zeöw przemy slowych dr. A dr. Baranieckiego, odlozono 
rozprawy nad tym przedmiotem na nast^pne posiedze- 
nie, poczem prezes R. Goslkowski zdaje przewodnictwo 
wiceprezesowi J .  Spornemu, a sam wchodzi na trybun^, 
by przedstawic najnowsze wyniki poczynione na polu 
»zastosowania elektrycznoSci do przenoszenia sily.« W y- 
klada tego tak zajmujacego a bogatego w szczegöly 
nie pröbujemy nawet streszczac —  ukaze si§ on w pa- 
mi^tniku I. Zjazdu techniköw polskich, jaki zostanie 
wydanym  staraniem Komitetu zjazdowego. Wspomni- 
rny tylko, iz Zgromadzenie hucznemi oklaskami oraz 
przez usta wiceprezesa Spornego dalo prelegentowi 
wyraz swego uznania. Referent tematu: »Jakich srodköw 
nalezalobv uzyc celem wzbogacenia ojczystej literaturv 
technicznej«. Prof. J .  B yko w ski wskazuje przedewszy- 
stk iem , iz sprawa tak wielkiej donioslosci moze bvc 
jedynie wspölnemi silami zalatwiona. Zycie techniczne 
u nas silnie rozbudzone, w kazdym zawodzie technicz- 
nym mozemy sie poszczycic znakomitymi pracownika- 
mi, brak nam jednakowoz dot^d jednego z najcelniej- 
szych objawöw zyc ia , mianowicie objawöw w litera- 
turze technicznej. I na tem polu znalezliby si^ praco- 
wnicy, dowodem tego pisma techniczne, ktöre pomiesz- 
czaja w swych lamach prace cenne, dowodzace, ze marny 
ludzi miedzy soba, ktörzyby mogli zajac w litera-

turze technicznej nieposlednie miejsce. Lecz czernuz ci 
ludzie ograniczaja si^ tylko na pomieszczenie w dzien- 
nikach rozpraw mniejszych, czemu nie wzbogac^ pi- 
smiennictwa naszego dzielami obszerniejszemi. Odpo- 
wiedz na to p'rosta. W ydawnictwo takiego dziela przy- 
nosi za sob^ nie zysk lecz wprost strat^ materyaln^. 
Trzeba temu zaradzic, a jednostki temu zadaniu spro- 
stac nie potrafia. T u  potrzeba wspölnych usilowan, 
potrzeba zebrac fundusze na subwencvonowanie wyda- 
wnictw dziel technicznych, chocby na razie tlomaczen 
dziel z obcych jezvköw. Wskazuje dalej, ze u nas na 
innych polach wiedzy ten sposöb z korzyscia zastoso- 
wano (prawnicy, lekarze) a jezli tarn si^ udalo, cze- 
muzby i technikowi udac siij nie moglo. Przedewszyst- 
kiern powolane do tego sa Tow arzystw a techniczne i 
Redakcye pism technicznych. Konczy, stawiajac nast^pu- 
jac^ r e z o lu c y i :

1) »Pierwszv Zjazd techniköw polskich uznaje potrze- 
b§ wydawnictwa dziel technicznych.«

2) »Zjazd poleca Tow arzystw u technicznemu w  K r a 
kowie, aby w porozumieniu z Tow arzystwam i 
politechnicznemi we Lw owie, i Redakcyami cza- 
sopisrn technicznych w W arszawie zaj^lo sie ob- 
mysleniem sposobu wprowadzenia w zycie takiego 
wydawnictwa.«
W  dyskusvi zabieraja g lo s : Inz. C \erny, z^da po- 

laczenia tej sprawy z kwestya s lownictwa; p. Kmita 
radzi, by wybrac osobna komisv§, ktöraby si^ zaj^la 
zebraniem skladek na ten cel, inz. Kac\m arski sprze- 
ciwia sie odroczeniu, twierdzac, iz T ow . techn. krakow- 
skie ch^tnie przyjmie na siebie obowi^zek, jaki na niego 
Zjazd wlozy. Inz. Heilpern  z W arszaw y zada, by utwo- 
rzono fundusz staly i proponuje zawiazanie osobnego 
w tym celu towarzystw a; czyni nasttjpujacy wniosek: 

»Pierwszy Zjazd techniköw polskich postanawia 
utworzyc stowarzyszenie w celu wspierania literaturv 
techn. polskiej. Cztonkiem stowarzyszenia moze byc 
kazdy zobowitp.uj^cy si^ do wnoszenia na powyzszy cel 
pewnej rocznej wkladki, ktörej minimum b^dzie w sta- 
tutach oznaczone. Fundusze stowarzyszenia utworzone 
ze skladek czlonköw obracane b^da: a) na wydaw ni
ctwo dziel naukowych technicznych polskich, b) na 
honorarya dla autoröw tych dziel; c) na rozpisywanie 
konkursöw na prace techniczne. W  celu wprowadzenia 
w czyn powyzszego projektu wybiera zjazd komitet 
zlozony z 7 czlonköw, ktörego zadaniem b^dzie: 1)  
ulozenie szczegölowego projektu do statutöw i uzy- 
skanie zatwierdzenia tych statutöw; 3) ustalenie liczby 
czlonköw; zarzq.dzenie glosowania pomiijdzy czlonkami 
dla wyboru stalego Zarzadu stowarzyszenia. Komitet 
dzisiaj wybrany zlozy sprawozdanie z swych czynnosci 
na r^ce wybranego Zarzadu stowarzyszenia«.

Inz. Urbanowski jest za natychmiastowem popar- 
ciern tego, co juz istnieje, t. j. czasopism technicznych
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polskich, ktore b^da o tvle lepsze, im silniejsze znajda 
poparcie. W z y w a  czlonköw do prenumerowania (oklaski).

Sprawozdawca zwraca sie giöwnie przeciw wnio- 
skowi inz. Heilperna, twierdz^c, ze gdyby takie sto- 
warzyszenie dalo sie zawi^zac w Warszawie, gdzie do- 
tychczas niema zadnego Tow arzystwa technicznego, to 
udaloby si$ to na pewne. Lecz u nas w Galicyi juz 
dwa Tow arzystw a, zas rozstrzeliwac dzialalnosc na kil- 
ka T ow arzystw  nie jest praktycznie. W ykazuje dalej 
trudnosci formalne w zgromadzeniu komisyi. W  kon- 
cu zaleca swe rezolucye do przyj^cia. W  glosowaniu 
przyj^to rezolucye referenta; inne wnioski upadaj^. 
Koniec posiedzenia o godzinie 12-ej.

W yeieczka do Wieliezki.
W  godziny po zamknieciu posiedzenia, ruszyl 

z dworca drogi zelaznej w Krakowie osobny po ci^g 
wioz^cy uczestniköw Zjazdu wraz z ich rodzinami do 
Wieliezki. Liczba osöb przechodzila cyfr^ 400. Przy 
huku mozdzierzy', na pi^knie przybranym w zielen, 
herby, chor^gwie dworcu w W ieliczce, przyj^li gosci 
czlonkowie komitetu zjazdowego urz^dzajqcy wycieczk^, 
a to na czele muzyki görniczej, poczem caly orszak 
pieszo lub wözkami posun^I ku szybowi Danilowicza. 
Tuta j kobiety windq, zas plec brzydka, per pedes apo- 
stolorum, schodami dostala si^ do wn^trza kopalni. 
Przyznac trzeba, iz Zarz^d salinarny niczego nie szcz^- 
dzil, by swym kolegom po fachu, okazac saliny w ca
lej okazalosci. Wspaniale oswietlenie, tu i owdzie usta- 
wiona gromadka pracuj^cych gornikow lub maszyna 
w ruch puszezona, a przedewszystkiem uprzejmosc u- 
rz^dniköw oprowadzaj^cych, skladaly si^ na to, by go- 
sciom okazac, z jakiem sercem ich tutaj widziano. T o  
te2 na dworcu Goluchowskiego, wiceprezes Sporn y  dal 
wyraz temu zadowoleniu, jakie przejmowalo wszystkich, 
dzi^kuj^c serdecznemi slowami Zarz^dowi za swietne 
przyj^cie.

O godzinie 8-mej wröcono do K rakow a, by uj- 
rzec na przedstawieniu w teatrze letnim 2 akta drama
tu niesmiertelnego Adama, Konfederatötp Barskich.

D z le n  IO W r z e s n ia  1§ § 2 .

P o s i e d z e n i e  e z w a r t e .
Przewodnicz^cy baron Gostkowski otwiera posie

dzenie o godzinie 8Y2 przed poludniem. Referent spra- 
w y o mu^each p r ^ e m y s t o c h  dr. A drya n  Baraniecki, 
dyr. muzeum tech.-przem. w Krakowie, powitany przy 
wejsciu na trybun^ grzmi^cemi oklaskami, odczytuje 
obszerne sprawozdanie w tym przedmiocie. Streszczac 
sprawozdania tego nie mozemy, gdyz jest ono tak bo- 
gate w tresc, zawiera tak szczegolowy program muzeow, 
ze Czytelniköw naszych odeslac musimy do sprawozda
nia stenograficznego, ktore jak juz wspomnielismy wy-

dane zostanie staraniem komitetu zjazdowego. Wspo- 
mnimy tylko, iz sprawozdawca opiera sie w wy wodach 
swoich giöwnie na muzeach angielskich i uwaza je 
przedewszystkiem jako ognisko rozszerzaj^ce swiatlo 
nauki w popularnej formie we wszystkich warstwach 
spoleczenstwa. Majtj one sluzyc nietylko dla mlodziezy 
ucz^cej si§, ale i winny byc dla ogölu popularntj pra- 
ktycznq. szkoly. Obejmowac winny w swvch ramach 
wszystkie galijzie przemyslu. W  koncu polecajijc spra- 
w§ muzeow Tow arzystwom  technicznym, Redakcyom 
pism technicznych wnosi rezolucye: »Pierwszy Zjazd 
techniköw polskich poleca Tow arzystw u technicznemu 
w Krakowie i L w o w ie , by w porozumieniu si^ z dy- 
rektorami muzeow przygotowaly sprawozdanie na zjazd 
nast^pny«. Prof. B ykoipski twierdzi, iz muzeum wedlug 
programu sprawozdawey kosztowaloby miliony, zas sam 
wniosek o tyle nie wydaje mu sie praktvcznym, gdyz 
kazde miasto povvinno miec muzeum odpowiednie pa- 
nuj^cym stosunkom, ktöre wym aga wlasciwej sobie 
organizacyi. Prof. Odr^ytpolski pragnie by muzea po- 
dawaly rzemieslnikom naszym sposobnosc do pewnego 
rodzaju popisu. Przeszkoda w rozwini^ciu u nas prze
myslu jest mi^dzy innemi i ta okolicznosc, ze w yroby 
nasze nie doröwnywuja wyrobom zagranicznym. Nie 
lezy to w nieudolnosci naszego rzemieslnika, gdyz s^ 
dowody, iz nasz rzemieslnik pracujac w zakladach za 
granic^, wykonuje swe prace zupelnie odpowiednio, a 
gdy wröci do kraju, brak mu przez jakis czas sposo- 
bnosci, wskutek czego wyebodzi z w praw y i tworzy 
rzeczy nizszej wartosci, anizeli te, co robil gdzieindziej. 
W  roznych prowincyach naszego kraju, röznie rzeczy 
stojq.; najgorzej u nas w Galicyi, gdzie jestesmy zale- 
wani wyrobami niemieckiemi, ktöre jak wiadomo, sa 
bardzo tanie. Obcy przemyslowcy tutaj przychodza, 
znajdujq. zbyt, a nasi nie maja sposobnosci by cos wy- 
konali. Korzystniej rzeczy stojq. w  Kongresöwce, bo 
wysokie cla ochronne, opiekujq. sie przemyslem. Mimo 
jednak tak niekorzystnych w aru nköw , i ten przemysl 
ktöry juz istnieje, dalby sie podtrzymac, i ma jeszcze 
wielk^ przyszlosc przed sob^, lecz trzeba naszym rze
mieslnikom stworzyc sposobnosc by mogli prace swe 
publicznosci okazywac. Jako wazny czynnik pracy w tym 
kierunku uwaza mowca rozpisywanie przez zarz^dy 
muzeow »konkursöw na rzeczy przemyslu artystyczne- 
go« i stawia za przyklad dzialalnosc muzeöw niemiec- 
kich. Konkursy takie winny obejmowac co roku inn^ 
gal^z przemyslu. Po glosach dr. B r\e\ih skiego , p. Ro- 
^en'a, Kacym arskiego  i sprawozdawey, przyjeto rezolu
cye referenta.

Nast^pny punkt porzijdku dziennego, sprawa «slo- 
wnietwa technicznego« wywolala  nader gor^ce rozpra- 
wy. Pierwszy zabrat glos inz. E d w a rd  W aw rykiew ic\ 
z W arszaw y, i w obszernym elaboracie przedstawia 
historyczny przebieg prac na tem polu. Ze sprawozda-
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nia tego dowiadujemy si$, iz sam p. Wawrykiewicz ma 
zebranych pi^tnascie tysi^cy slöw. Reasumujac nast^pnie 
uwagi co do sposobu wydawnictwa czyni re zo lu cy i :

1) »Pierwszy Zjazd techniköw polskich uchwala utwo- 
rzenie trzech komisvj slownikowych do krytycz- 
nego rozpatrywania nadeslanych materyalöw. 
W  Krakowie i Lw owie komisye te wydelegowane 
b^dq przez miejscowe Tow arzystwa techniczne, a 
w W arszawie przez Redakcye pism technicznych.

2) Zjazd upjasza Redakcyi »Przegladu technicznego« 
aby si^ starala : izby materval zgromadzony przez 
te komisye, zostal uporzadkowany (wedlug wi^- 
kszosci zdan przy zbiegu zas kilku wvrazöw je- 
dnoznacznych wedlug starszenstwa).

3) Pierwszy Zjazd techniköw polskich powierza uzu- 
pelnienie istniejacych materyalöw Towarzystwom 
technicznym, ktöre wybiorq ze swego grona do 
poszczegölnych galezi wspölpracowniköw.

4) Pierwszy Zjazd techniköw polskich uchwala zam- 
knqc ogiaszanie slow w pismach technicznych, a 
we wszystkich sprawach do tego przedmiotu si^ od- 
noszqcych, poleca si§ udawac do powyzszych komi- 
syj, a to celem jaknajwiijkszego skupienia pracy«. 
Inz. N. Kovats przedstawia po obszernem umo-

tywowaniuy' imieniern lwowskiej komisyi j^zykowej na- 
st^pujace wnioski:

1) Zjazd techniköw polskich uznaje koniecznq i 
nagla potrzeb^ zebrania , ulozenia i wydania polskiego 
slownika technicznego.

2) Zbieranie materyalöw do slownika tego ma si$ 
dziac wspölnq pracq wszystkich polskich towarzystw i 
redakcyj polskich pism technicznych przyst^pujacych 
do tej pracy, a podzial jej bedzie nast^pujqcy:

a) Redakcya »Przegladu technicznego« oraz »In- 
zynieryi i Budownietwa« w Warszawie zbierac b^dq 
wyrazy wchodzqce w zakres chemii, technologii techni- 
cznej, hutnictwa i lesnictwa.

b) Komisya j^zykowa Tow arzystw a techn. w K ra 
kowie zbierac bedzie wyrazy wchodzqce w zakres bu
downietwa lqdowego, architektury, görnietwa i geologii.

c) Komisya slownikowa Tow arzystw a politechni- 
cznego we Lw owie zbierac bedzie wyrazy wchodzqce 
w  zakres inzynieryi, mechaniki i technologii mecha- 
nicznej.

3) Podezas zbierania materyalöw musi istniec 
wzajemne porozumienie siij wspölpracujqcych, Dziac si^ 
to bedzie przez wzajemne posylanie wyrazöw spisanych 
lub drukowanych.

Prace te powinny byc rozsylane do wszystkich 
wiijkszych ognisk technicznych polskich.

4) Odmienne zdania spölpracujqcych co do po 
danych wyrazöw winny byc udzielane pisemnie. Gdy 
podane wyrazy sq drukowane, nalezy to czynic w miarq 
post^pu wydaw nictw a; gdy zas wyrazy rozeslano

w r^kopisach, musi to nastapic do takiego czasu, 
liezonego od chwili wvslania spisanych wyrazöw', by 
na kazdy tysiac wyrazöw przypadl jeden miesiqc. 
Gdyby do pomienionego czasu nie wniesiono zarzutöw, 
uwazac to wypada jako zgodzenie si^ wspölpracujqcych 
na podane wyrazy. Na czas wniesjone poprawki rnuszq 
byc roztrzqsane i w  razie uznania wedlug nich mate- 
ryaly poprawione. W  przeciwnvm razie, gdyby pomimo 
udzielonego wyjasnienia spölpracujace Tow arzystw o lub 
Redakcya, ktöra poprawk^ uczvnila, przy tej poprawee 
obstawala, na zyezenie jej musi byc ta poprawka uwi- 
doczniona w slowniku.

5) Przed wydaniem slownika musi byc r^kopis 
tego slowmika przedlozony Akademii umiej^tnosci w K r a 
kowie do zatwierdzenia.

6) T ym i samvmi dzialami, ktörymi odbywalo si§ 
zbieranie materyalöw, wydawac b^da Tow arzystwa i 
Redakcye slownik techniczny wlasnym staraniem.

7) Slownik I. z polskiego na niemiecki i francuski 
z okreäleniem polskiem, o ile moznosci zwi^zlem a sci- 
slem. Po wyrazach francuskich, a przed okresleniem mogq 
byc zamieszezone w'yrazy i w  innych obcych j^zykach.

Slowmik II. Z obcych na polskie bez okreslenia, 
wyrazy niemieckie i francuskie w porzqdku abecadlowym.

8) Materyaly majq byc zestawiane na sposöb I. 
Inz. St. Serkowski, imieniem komisyi slownikowej

T ow arzystw a  technicznego krakow’skiego, przedstawia 
röwniez obszerny umotywowany wniosek, dqzqcy do 
tego »by utworzyc jedn§ centralna komisya z siedzibq 
w Krakowie, ktöraby porzadkowala zebrany m ateiyal 
i zaj^la siq satna wydawnietwem jaknajogölniejszego 
slownika tachnicznego. Fundusz na to wydawnietwo 
powstanie z malych dodatköw do wkladek czlonköw 
Tow arzystw  technicznych, dobrowolnych datköw i za- 
silköw wladz krajowych«.

Inz, Thullie ze L w o w a ,  dla uproszczenia w glo- 
sowaniu przedstawia kombinaey§ wniosköw komisyi j^- 
zykowej lwowskiego Towarzystwa politechn. i wniosku 
pana Wawrykiewicza.

Prof. B ykow ski wzywa Zgromadzenie, by wyra- 
zilo uznanie p. W awrykiewiczowi za jego pracij okolo 
slownictwa, co tez zgromadzeni wsröd oklasköw czvniq. 

Redaktor K uchar\ew ski czyni nast^pujqcv wniosek: 
»Zjazd wyraza zyezenie, bv komisye slownikowe 

T ow arzystw  krakowskiego i lwowskiego, weszly w po
rozumienie z Redakcyami Czasopism techn. w W arsza
wie i technikami w Poznaniu vy celu:

ij) dalszego stale uorganizowanego zgromadzenia slo
wnictwa technicznego;

2I wydawania w miar§ moznosci slowniczköw poje- 
dynczych specyalnosci;

3) przygotowania na zjazd nast^pny stanowczych 
wniosköw co do wydawania ogölnego slownika 
techn. pol.



Inz. D arow ski zada, by za podstawe przyjqc wnio
ski komisyi j^zykowej lwowskiego Towarzystwa polit., 
czyniqc röwnoezesnie poprawk^, by przy ukladaniu 
siownika podawac rowniez wyrazy »rosyjskie«. Inz. 
Diehl popiera wnioski komisyi lwowskiej. Inz. W aw ry- 
kierpic{ sprzeciwia si<j ogölnym wnioskom, lecz zada, 
by Zjazd jasno postawil program kto ma' robic dalej i 
w jakim kierunku. Sprzeciwia sie podawaniu siownika 
do aprobaty Akademii umiej^tnosci. Prof. Odrzywolski 
wykazuje, ze wiasnie tylko Akademia, w ktorej gronie 
zasiada taki Zebraw ski, moze ostatecznie w sprawie 
slownictwa rozstrzygac. Inz. Kovats zaleca wnioski lwow'- 
wskiej komisyi, a w ostatnim razie godzi si$ na wnio
sek posredni p. Thullie ’go. Wiceprezes Urbanowski 
zada by przy podziale pracy nie zapominano o techni- 
kacli z pod zaboru pruskiego, ktörzy ch^tnie wedlug 
sil przyiozq si^ do ogölnego dziela ('huczne oklaski). 
Gdy przy glosowaniu wszczyna sie obszerna dyskusva 
formalna, zavvieszöno posiedzenie na wniosek radcy 
M oraczewskiego, by wnioskodawcy mogli sie porozu- 
miec. Po upiywie i 5 minut Prezes otwiera posiedzenie, 
a wnioskodawcy po naradzeniu sie przedstawiajq dwa 
wnioski. Jeden jest wnioskiem komisyi lwowskiej z o- 
puszczeniem w punkcie 2-gim specyalnego podzialu 
gal^zi, zas drug i:  wniosek 'redektora Kucharzewskiego. 
W  glosowaniu przyj^to wniosek ostatni.

Sprawy »obmyslenia sposoböw opiekowania si^ 
zabytkami historycznymi w kraju naszym «, z braku 
czasu usuni^to z porzqdku dziennego.

Rowniez »kwesty^ naftowa«, ktörq mieli przedsta- 
wiac p. Syroczzyhski w cz^sci gorniczej, a p. N avratil 
w cz^sci chemicznej opuszczono, przyczem ten ostatni 
mial zdac sprawy ze studyöw, jakie robil z polecenia 
Wydzialu krajowego. Referaty te uchwalono drukoveac 
w  sprawozdaniu Zjazdowem.

Nast^pnie sekretarz S. Zarem ba odczytuje tele
gramy nadeszle od techniköw »z Petersburga i Kijowa« 
(oklaski) grona prof. szkoly realnej w Jaroslawiu, archit. 
Z y g . Gorgolewskiego  z Berlina, list p. 0 \oga w sprawie. 
wydania opinii o formie i miejscu dla pomnika Adama 
Mickiewicza, ktörego jednak ze wzgl^du na brak czasu 
nie mozna bylo wziasc pod rozwagq. W  dalszym ciagu 
czytano wnioski nadeslane w ciagu zjazdu, a t o :

Wniosek inz. Idzikow skiego : »Pierwszy Zjazd te
chniköw polskich w Krakowie, poleca Towarzystwom 
technicznym galicyjskim jaknajusilniejsze ponawianie 
staran, celem wprowadzenia jezvka krajowego jako u- 
rz^dowego przy galicyjskich kolejach zelaznych«, co 
tez Zgromadzenie wsröd hucznych oklasköw uchwala.

Wniosek inz. Idzikomskiego i Gebauera : »Pierw
szy Zjazd techniköw polskich uznaje naglq potrzeby 
otwarcia szkoly gorniczej w Krakowie« uchwalono.

Wniosek dyr. Sloninskiego z Jass, o »zakladanie 
bibliotek technicznych«, zostal takze przyj^ty.

Szereg wniosköw redakcyi »Inzynieryi i Budowni- 
ctwa« o zbieraniu dat produkcyi przem yslow ej, oraz 
surowych materyalöw, przekazano nastijpnemu zjazdo- 
wi, jak rowniez wniosek Czernego o zalozenie banku 
przemyslowego.

Zamknieeie Zjazdu.

Wiceprezes komitetu zjazdowego p. K. Zarem ba , 
jako sprawozdawca komitetu, przemöwil mniej wi^cej 
jak nastqpuje: Komitet zjazdowy w wypelnieniu za- 
szczytnego obowiazku , jaki mu przypadl w udziale, 
pozwala sobie przedstawic szanownemu Zgromadzeniu 
wnioski co do miejsca i czasu nast^pnego zjazdu. Kie- 
dy powstala mysl Zjazdu techniköw polskich, glos ogöl- 
ny wskazal Krakow jako jego punkt zborny. Krako- 
wskie Tow arzystwo techniczne, ktöremu przypadlo byc 
gospodarzem Zjazdu, powierzylo wykonanie tej mysli 
osobnemu komitetowi. Owoc prac komitetu widzieliscie 
sami. Nie b^dtj zbyt niedyskretnym, jezeli dzisiaj, gdy 
za chwil par^ rozejsc si^ mamy, zdradz§ jedmj z ta- 
jemnic komitetu. Przvstqpowalismv do pracy z pewna 
obavvq, pochodzqca ztad, ze nie wiedzielismy, czy udzial 
w zjezdzie bijdzie liczny, czy owoc prac Zjazdu jakes- 
my sobie zalozyli, b^dzie dosyc pokaznym. Wybaczcie 
nam t£ obavv^, lecz wobec tego, ze technikom polskim 
nie bylo wolno dotad skupiac si<g okolo jednego ogni- 
ska, zesmy wzajemnie sil naszych nie znali, lecz pra- 
cowali tylko oddzielnie, ze si^ tak wyrazy, w röznych 
punktach, kazdy na swojq r^k^, obawa ta zdawala si^ 
byc usprawiedliwionq. Po raz pierwszy mielismy okazac 
wspölny wyraz naszych dqznosci w zjezdzie obecnym. 
Obawy nasze byly plonne. Chetnie si^ przyznajemy do 
tego, a tem radosniej to czynimy, ze Zjazd dzisiejszy 
stanowi chlubne zaprzeczenie obaw naszych. Komitet 
z rozwagq nazwat zjazd ten, zjazdem pierwszym, bos- 
my, jak to slusznie powiedziano, zalozyc mieli na nim 
kamien w^gielny, fundament, 11a ktörym nast^pne zja- 
zdy wzniosa budynek dla chwalv narodu, darujcie, ze 
si^ wyrazy po architektonicznemu, budynek w stylu 
odrodzenia (oklaski). Radzilismy przez dni trzy. Dzisiaj 
winnismy powiedziec sobie: »do widzenia!« a röwno- 
czesnie proponuje, bysmy oznaczyli, gdzie ma byc 
punkt zborny. Pojmiecie, ze nie mozemy warn propo- 
nowac innego miejsca, jak drugi nadwislanski gröd, 
gröd, ktörego godlem »syrena«, nie ta, co mjci i zwo- 
d z i , ale t a ,  co n^ci i kochac na zawsze przymusza. 
(Brawo!) Proponuje wi§c imieniem komitetu, jako punkt 
zborny drugiego zjazdu naszego »Warszawy« (przeciq- 
gte oklaski), a jako termin rok 1 885. Niezbyt to dlugi 
termin, bo prace nasze zapowazne, bysmy je za po- 
spiesznie przeprowadzac mieli. Komitet zjazdowy czyni 
wi^c wniosek: »Drugi Zjazd techniköw polskich odb^- 
dzie si$ w roku 1 385 w Warszawie (oklaski)«.
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Wiceprezes Sporn y  z W arszaw y, odezwal si^ w te 
s lo w a :

Szanowni panowie koledzy i hracia! Zakonczenie 
obrad naszvcb jest zarazem poczqtkiem naszej pracy 
zbiorowej organicznej. Wiele uslyszelismy zdan powa- 
znych, a wi^cej jeszcze uczciwych i pozytecznych my- 
sli, ktörych urzeczywistnienie moze nam przyniesc po- 
zq.dane przez nas owoce. Mamy wytkni§tq rok , ktörej 
bujnosc i obhtosc zalezy od tego, jak jq uprawiac b<j- 
dziemy. Po tym zjezdzie, pelnym nieklamanej energii 
i zapalu, pewny jestem, ze grono nasze mlodszego po- 
kolenia wyrodzi nam t^gich pracowniköw, ktörzy si^ 
stanq chlubq i ozdobq polskiej techniki, podobnych tym, 
ktörych imiona wszyscy znamy, a ktörzy nie szukali 
rozglosnej slawy, ktöra si§ cz^stokroc Izq i krwiq opiaca, 
ale znalezli jq przy uzytecznej pracy, z ktörej obecne po- 
kolenie korzysta, a nast^pne korzystac bijdq; bo panowie 

Kto zycie swe oddat dla dobra swych braci,
Ten tak nabytej stawy nigdy nie utraci. (Ok)aski.)

Przyjmujqc »vv zasadzie wybör miejsca drugiego 
zjazdu w Warszawie, i zyczqc warn, byscie si^ do no- 
wego apelu wszyscy stawili bez wyjatku, upewnic was 
mog§ w imieniu mojem i wszystkich moich kolegöw, 
ze b^dziecie serdecznie przyj^ci (oklaski), boc przeciez 
jestesmy ciz sami, zlqczeni jednq wst^gq naszej uko- 
chanej W isly , jestesmy z miasta, gdzie tak samo bija 
dzwony jak u w as, i tak samo bijq nasze serca. Do 
widzenia! (Huczne oklaski i brawa.)

W sröd o krzykö w : »do widzenia w Warszawie«. 
wniosek ten przyj^to.

Po uwolnieniu sekrttarzy od czytania protokölöw, 
zabiera glos prezes baron Goslkon'ski i przemawia 
w nast^pujqcych slowach :

Chwilka jeszcze, a rozstac si^ musimy. Jestto bo- 
lesna konsekwencya kazdego zejscia si^. Nim sitj jednak 
rozejdziemy, zbadac nam wypada bilans niejako czyn- 
nosci naszych. Aczkolwiek nie wypracowalismy wyczer- 
pujqco wszystkich spraw postawionvch w programie, 
to jednak, chociaz ze si^ tak w yra iq , szkicowo dotkniq- 
te, nie przebrzmiq bez skutku. Poruszylismy sprawy 
szköl, muzeöw, w yd aw n ic jw , zarysowalismy program 
prac skierowanych ku tem u , by ten nasz j^zyk nie
tylko brzmial pi^knie w ustach poetöw , w literaturze 
o gö ln e j, lecz swiecif takze w literaturze technicznej. 
W  wykladach dotkn^lismy strony naukowej. Slowem, 
m ozem y powiedziec, iz w tym krötkim czasie, uczyni- 
lismy wszystko, na co nam sil starczylo. A  chociaz nie 
tak wielesmy zdzialali, to powiedziec mog§, iz gdybys- 
my nawet jeszcze mniej zrobili, byloby zawsze duzo 
zrobione. Sam fakt, zesmy si^ tutaj zeszli, zesmy si^ 
poznali, zesmy si£ nauczyli wzajemnie cenic i szano- 
w ac , sam fakt ten panowde jest tak wielkiej donio- 
slosci, ze nam w'ystarczy, by nam gloria zaswiecila 
(oklaski.) Panowie, zasialismy zlote ziarno techniki pol

sk ie j! Jezeli powiedzialem, zesmy zasiali, powiedzialem 
moze za duzo —■ mozesmy dopiero uprawili rol§ na 
ktörej zasiac nalezy to ziarno, lecz i to nie. Nie upra- 
wilismy jej dzisiaj, nawet nie zrobilismy tego plugu, 
ktörym jq zorac potrzeba; jeszcze mniej nawet nie ze- 
bralismy materyalöw, z ktörych plug ma powstac! Z ro 
bilismy tylko tyle, zesmy wskazali miejsca, gdzie si§ 
znajduje materyal surowv na öw p lu g , ktörym mamy 
orac. Pracujemy wi^c nie dla nas, nie dla dzieci na
szych, nie dla wnuköw nawet, ale dla czwartego po- 
kolenia, a tem dajemy d ow öd, zesmy nie egoistyczni, 
ze pojmujemy nasze zadanie i powolanie. Ten  pierw 
szy zjazd inauguruje nowq er^ w zyciu techniczno-na- 
rodowem, co bylo przedewszystkiem celem zejscia si§ 
naszego. Zegnam wi§c panöw w tem przekonaniu, zes
my dobrze spelnili wobec kraju obowiqzek jaki na siebie 
przyj^lismy; nie zegnam was jednak na zawsze, ale 
powtörz^ wyrzeczone tu slowa »do widzenia« (oklaski).

W  koncu podnosi baron Gostkowski zaslugi pana 
S tw ie rtn i, ktöry pierwszy podniösl w Tow arzystwie 
politechnicznem mysl urzqdzenia zjazdu techniköw pol
skich. Zgromadzenie oklaskami wyraza uznanie panu 
Stwiertni.

Pan Kuchar\ew ski dziekuje imieniem zgromadzo- 
nych Prezesowi za energiczne a pelne prowadzenie 
obrad, zas prof. B ykow ski wnosi podzi^kowanie dla 
Komitetu zjazdowego, ktorego zaslugq, iz dzisiejszy 
Zjazd tak pi^kne wydal rezultaty. W yrazono röwniez 
podziekowanie dla R ady miejskiej za ustqpienie sali i 
dla miasta za goscinne przyj^cie.

W yeieezka na mogiie Koseiuszki.
Kazdy z öbecnych przyzna, ze zgromadzeni w sali 

radnej nie bez wrazenia rozchodzili si^ z ostatniego 
posiedzenia, ze czuli koniecznosc spotkania si§ jeszcze 
raz dla pozegnania. Tow arzystwo techn. krakowskiej 
znac przewidujac taki naströj, zaprosilo goscinnie cale 
Zgromadzenie na wycieczk§. Dzien sloneczny najdziel- 
niej poparl gospodarzy. Z  wierzcholka mogily podzi- 
wiali wszyscy rozlegle i wspaniale w idok i, a pözniej 
zgromadzeni u stöp wzgörza na malej röwninie (gdzie 
juz gosci oczekiwala zastawiona zimna przekqska) ugru- 
powali si$ w mniejsze i wi^ksze kötka i bylo tarn gwarno 
i serdecznie jakby w jakim obozowisku Myslalbys, ze 
widzisz ogromne kolo starych znajomych! —  Godziny 
zbiegly szybko. Slonce zakrylo si<g mogilq Koseiuszki —  
czas byl myslec o pozegnaniu. Przy serdecznych usci- 
snieniach r^ki, Koroniarze wolali »czekamy na was 
w Warszawie«, a mysmy odpowiadali »przyb^dziemy 
wszyscy«. •—  Pami^tajmyz o tem w r. x885 !

S. Z.

W  d ru k a rn i „C Z A SU “ F r . K luczyck iego  i Sp., pod  zarz^dem  J .  ß a k o c iiisk ie g o . — O dp ow iedz ia ln y  K e d a k to r i W 'ydaw ca: W l. K ozw adow ski.


